
در حال حاضرکمبود لکوموتیو در حوزه مسافری بسیار مشکل ساز و موجب کاهش قطارهای مسافری شده است هر چند در افزایش بهره وری در حوزه ریلی سه عامل 

خط، ناوگان) واگن ( و لکوموتیو از رکن های اساســی فعالیت می باشــد که لازم و ملزوم یکدیگرند ولی می توان گفت که وزن لکوموتیو در این خصوص بیشــتر از دو عامل 

دیگر است. مطابق بررسی های انجام شده در انتهای سال 99 تعداد لکوموتیوهای در سرویس باری 7 درصد، مسافری 14 درصد نسبت به ابتدای سال کاهش یافته است 

بطوریکه بسیاری از قطارهای مسافری حذف شده است. تعداد کمی لکوموتیو در کشور در مقایسه با آمارهای جهانی قابل قبول است و برابر بررسی های انجام شده نسبت 

واگن به لکوموتیو در ایران در مقایســه جهانی در وضعیت خوبی قرار دارد بطوریکه در دنیا به طور متوســط به ازای هر 50 واگن باری یک لکوموتیو باری و به ازای هر 24 

واگن مســافری یک لکوموتیو مســافری وجود دارد با این شــرایط وضعیت لکوموتیو در ایران از نظر کمی) تعدادی ( خوب می باشد هر چند که به دلیل وسعت جغرافیایی 

کشــور و نوع واگن کم ســرعت، نمی توان نتیجه گرفت که میزان لکوموتیو چگونه اســت، اما چیزی که در حال حاضر با آن مواجه هستیم کاهش لکوموتیو گرم یا همان 

لکوموتیو در سرویس است که دلیل آن نیز کمبود قطعات و افزایش هزینه های تعمیرات می باشد. شرح کامل گفت و گو با مهندس ناصر غفاری، مدیرعامل شرکت مهتاب 

سیر جم را بخوانید:

با توجه به آغاز سفرهای نوروزی آیا قیمت بلیت 
تغییری کرده اســت یا خیر ؟ لطفا توضیح بفرمایید 
در 4 سال گذشته با وجود مشکلات مالی در زمان 
شــیوع همه گیــری ویــروس کرونــا قیمــت  بلیت 
مقــرون بــه صرفه بوده یــا خیر؟ با توجــه به آغاز 
ســفرهای نوروزی چه اقداماتــی در خصوص آماده 
کردن واگن های مسافری برای سیر انجام داده اید؟ 
متاســفانه علیرغم مصوبه قانونی شــورای عالی 
ترابری و پیگیری های مســتمر انجمن و شرکت های 
ریلــی هیچ گونــه افزایــش قیمتــی در ســال جاری 

نداشته ایم.
در خصــوص میزان قیمــت بلیت، ذکر این نکته 
جالب است که در سال های 95 و 96 قیمت بلیت 
افزایش نیافته و همین عامل باعث ایجاد شــکاف 
بین درآمد و هزینه شرکت های ریلی شده یا اینگونه 
هم می شود تعبیر کرد که طی 5 سال گذشته قیمت 
بلیت به طور میانگین 16درصد افزایش یافته، حال 
آنکه میزان افزایش تورم بالغ بر 35 درصد است که 
این موضــوع خود گویای پایین بودن قیمت بلیت 

می باشد.
قیمت بلیت قطار در مقایســه با ســایر شــقوق 
حمل نقل ریلی مانند هوایی و جاده ای بسیار پایین 
بوده و بعضا شــاهد تعجب مسافرین بابت قیمت 

برخی از قطارهای فعلی می باشیم )منهای قطارهای 
پنج ستاره ( بطور مثال قیمت مصوب قطار تهران 
ـ مشــهد این شــرکت یکصد هزار تومان اســت که 
به مسافرین، خدماتی شــامل پذیرایی آب معدنی, 
کیک, ماســک و لوازم خواب تمیز انجام می شوند، 
آیــا واقعا انصاف هســت مســیر 920 کیلومتر را با 
امکانــات مذکور و جــای خواب به ایــن مبلغ داده 
شــود حال آنکه در حــدود چهل درصد این قیمت 
متعلق به راه آهن شامل سهم لکوموتیو، پشتیباتی 

و خدمات ایستگاهی می باشد؟! 
علیرغــم عــدم توجیــه بهره بــرداری واگن هــا با 
قیمت هــای فعلــی و هزینه هــای جــاری به جهت 
باقی ماندن در صنعت و امیدواری به آینده شرکت 
خوشبختانه با پیش بینی های انجام شده و تشکیل 
ســتاد نوروزی تمامی واگن ها در حال آماده شدن 
هســتند علاوه بــر واگن ها، پیش بینــی لازم جهت 
پرداخــت به موقع مطالبات و البســه نو به صورت 
کامــل بــرای تمامی پرســنل انجــام شــده و از نظر 
تجهیــزات نیــز علاوه بــر رفع خرابی هــا ، جرم گیری 
و آراســتگی واگن و پیش بینی مســنوجات شــامل 
روکش، پرده، فرش، لوازم خواب و ...   انجام شده 
اســت که امیدواریم فعالیت نوروزی خوبی داشته 

باشیم. 

آیــا در ایــام عــادی با کمبــود لکوموتیــو مواجه 
بوده ایــد یا خیر؟ اگر جواب بله هســت لطفا مثال 

بزنید ؟
بلــه در طــول ســال جاری بــا کمبــود لکوموتیو 
مواجه بوده ایم به طوریکه شــاهد حذف قطارهای 
برنامــه ای و صدور تلفنگرام های متعدد توســط راه 
آهن جهت تغییر ساعت حرکت قطارها برای تامین 
لکوموتیــو گرم بوده ایم بــه طور مثال یک رام قطار 
این شــرکت مدتی از طول سال حذف بوده و یا در 
دو مــاه اخیر قطار قزوین ـ مشــهد این شــرکت به 
تناوب حذف گردیده اســت که مانع از ایجاد درآمد 

جاری شرکت شده است. 

با توجه به افزایش نرخ ارز مطمئنا مشکلاتی را 
در خصوص تعمیر و نگهداری واگن ها داشــته اید. 
بــا توجه به اینکه قیمت بلیت مســافری جوابگوی 
هزینه ها نیست کمبودها را چگونه جبران می کنید؟
میــزان افزایش نرخ ارز و همچنین اثر تحریم ها 
در سال گذشته و جاری  به شدت در افزایش لجام 
گسیخته قیمت قطعات تاثیر گذار بوده بطوریکه با 
بررسی انجام شده در این شرکت 150 قلم جنس و 
قطعه مورد نیاز را که در ســال 99 بیشــترین خرید 
را داشــته ایم با دوره مشابه ســال قبل آن مقایسه 

 میانگین افزایش 2.9 برابری
 1500 قلم تجهیزات ریلی در سال 99

 گفت  و گو با مهندس ناصر غفاری
مدیرعامل شرکت مهتاب سیر جم:  

گفت و گو با مدیران بخش مسافری ریلی
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نمودیم مشاهده کردیم که به طور میانگین2/9 برابر 
افزایش پیدا کرده که شاهد این موضوع خرید چرخ 
منوبلــوک، بانداژ، محور، غذا و آب معدنی قطارها 
می باشــد، ایــن در حالــی اســت که در ســال جاری 

هیچ گونه افزایش قیمتی در بلیت نداشته ایم.
هیچ همخوانی بین قیمت اقلام و قیمت بلیت 
وجــود ندارد و مابه التفــاوت این هزینه ها از طرق 

مختلف مانند:
-  عدم پرداخت بخشــی از هزینه ها مانند سهم 

لکوموتیو و پشتیبانی به راه آهن 
- مصــرف قطعــات موجــود از ســنوات قبل که 

عملا با نبود قطعه در انبارها مواجه خواهیم بود 
- بــه تاخیــر انداختــن هزینه های جــاری مانند 
هزینه های نوســازی و تعمیــرات و مدت دار کردن 

خرید قطعات 
-  کمک مالی سهامداران و اخذ تسهیلات بانکی 
جبران می شــود و عملا شــرکت ها امکان جبران 
مــوارد فوق را جز بخشــودگی و اســتمهال طرفین 

بدهی ندارند. 

بــا توجــه به اینکه با پیک ششــم دوران شــیوع 
کرونا رو به رو هســتیم چه پروتکل های بهداشــتی 
اندیشــیده شــده اســت؟ آیا از صد در صد ظرفیت 

واگن ها استفاده می شود؟
بــه رســالت  واقعــا صنعــت ریلــی مســافری 
اجتماعی خود در دوران کرونا به نحو احسن اقدام 
نمــود و علیرغم متحمل شــدن هزینه هــای زیاد 
نســبت به رعایت فاصله گذاری اجتماعی حســب  
ابــلاغ وزرات بهداشــت, ضدعفونــی واگن ها قبل 
از مســافرگیری و توزیع ماســک و لوازم بهداشــتی 
بین مسافرین اقدام نمود و باز به جهت جلوگیری 
از کاهــش ســرایت ایــن موضوع را به جــد دنبال 
می نمایــد. تمامی شــرکت های ریلی حســب ابلاغ 
ســتاد ملی کرونا تا قبل آذر ماه صرفا پنجاه درصد 
ظرفیــت خود را می توانســتند به فروش برســانند 
کــه این موضــوع کامل اجرا گردید و از آذر ماه نیز 
بــاز مجدد حســب ابلاغیه جدید مجــاز به فروش 
هشتاد درصد ظرفیت بودیم که در حال حاضر در 

حال اجرای آن می باشیم. 

بــا توجه به وجود پیک ششــم و افزایش مجدد 
بســتری ها، استقبال از ســفرهای نوروزی را چگونه 

ارزیابی می کنید ؟
به نظر می رسد وضعیت مسافر در حوزه ریلی در 
مقایســه با سال های قبل بهتر شود چرا که ویروس 
جدید علیرغم ســرعت بیشتر انتشار خوشبختانه با 

واکسیناسیون انجام شــده مانند پیک های قبلی از 
آمــار مرگ و میر و بســتری کمتری برخوردار اســت 
و از طرفی قیمت ســایر شــقوق حمل و نقل نیز در 
مقایســه با ریلی بالا می باشــد، شوق و انگیزه مردم 
به اضافه شدن سفر به سبد خانوار که طی دو سال 

اخیر حذف شده بیشتر شده است. 

با توجه به اینکه مدتی است که مدیریت راه آهن 
تغییــر کرده عملکــرد تیم جدید راه آهــن را چگونه 
ارزیابی می کنید؟ ریشه مشکلات موجود را وابسته 

به وجود چه عواملی می بینید ؟
هنوز زود است که در این خصوص قضاوت شود 
ولــی نکته ای که وجود دارد مدیریت جدید راه آهن 
میزان قابل توجهی حساسیت برای مسئولین دولتی 
جهت کمک و نگاه ویژه به راه آهن ایجاد نموده که 
نمونه آن اقدام جهادی برای ســفارش گذاری داخلی 
و خارجــی برای تامین لکوموتیو و افزایش به ســیر 
لکوموتیو گرم است که بسیار امیدوار کننده است که 
ریشــه اصلی مشکلات فعلی نیز در همین موضوع 
یعنی عدم ســرمایه گذاری عملی دولت در صنعت 

بوده که امید است این مهم محقق گردد . 

چشم انداز حمل و نقل مسافری ریلی را چگونه 
ارزیابی می کنید؟

در قوانین بالا دســتی مشــوق های بســیار خوبی 
برای توسعه و جذب سرمایه گذاری در صنعت ریلی 
پیش بینی شده است که می توان به مواردی چون :
1- پرداخــت تســهیلات برای افزایــش ناوگان از 

محل تبصره 18 بودجه سالیانه
2-  پرداخت تسهیلات بازگشت سرمایه گذاری از 

طریق ماده 12 قانون رفع موانع تولید
3-معافیت مالیاتی ماده 132 قانون مالیات های 
مســتقیم با بنــد الف ماده 52 قانون برنامه ششــم 

توسعه 
4-  کاهش ســهم لکوموتیو بــرای ناوگان جدید 

و بازسازی شده در آئین نامه و رتبه بندی قطارها
5- مجاســبه نرخ ارزش افــزوده با نرخ صفر به 
استناد بند ب ماده 52 قانون برنامه ششم توسعه

6-  پرداخــت مابه تفاوت بلیت های تخفیف دار 
به خانواده محترم شــهدا و ایثارگران در قالب ماده 

41 قانون جامع خدمات ایثارگری 
اشاره نمود که همگی حاکی از چشم انداز مثبت 
کمــک و نگاه مثبت دولت به حوزه ریلی می باشــد 
ولــی متاســفانه شــاید بــه دلایــل ناشــی از ضعف 
ســاختاری در راه آهن و عــدم روحیه مطالبه گری و 
عــدم معرفــی صنعت ریلــی به  مــواردی که اعلام 

گردید به طور کامل در حوزه ریلی اجرا نشــده است 
بطوریکــه تبصــره 18 با عــدم همــکاری بانک ها و 
معافیت مالیاتی ماده 132 و محاســبه نرخ ارزش 
افزوده با نرخ صفر توســط ســازمان امــور مالیاتی 
اجرایی نمی شــود که این موارد انگیزه شــرکت های 
ریلی را در توســعه این صنعت کاهش داده اســت. 
لذا در مجموع چشــم انداز مثبت در این خصوص 

منوط به تحرک بیشتر مدیران ریلی می باشد.

 به عنوان سخن آخر اگر صحبتی دارید بفرمائید؟
در پایــان باید اذعــان داشــت مهمترین چالش 
پیش رو در صنعت ریلی قطعا در چند  سال آینده 
تامین لکوموتیو گرم )در سرویس( می باشد که امید 
است در این خصوص موارد پیش بینی شده سریعا 
عملیاتی شــود همچنین بایستی فکر اساسی بابت 
معیشت بسیار پایین پرسنل این صنعت کرد چراکه 
دریافتــی کارکنــان این صنعت اعم از قشــر کارگری، 
فنی، کارشناسی و مدیران در مقایسه با صنایع دیگر 

بسیار پایین است. 
شــرکت مهتاب سیرجم در راســتای فرمان مقام 
معظــم رهبــری مبنی بــر  اجرایی شــدن اصل 44 
قانون اساســی تشــکیل و مبــادرت بــه خرید 126 
دســتگاه واگن شامل 87 دستگاه واگن پارسی، 25 
دستگاه واگن اتوبوســی، 7 دستگاه واگن رستوران 
و 7 دســتگاه واگــن مولد برق نمود که متاســفانه 
میانگین ســن واگن های مســافری این شرکت بالا 
بــوده و میانگیــن ســنی 30 ســال دارد، همچنین 
25 دســتگاه اتوبوســی بالغ بر 55 ســال ســن دارد 
که حســب ابلاغ آئین نامه بازرسی و مقررات فنی 
و بازســازی واگن های مسافری از ســال 95 از سیر 

خارج شده است.
تعداد واگن فعال مســافری شرکت 87 دستگاه 
واگــن پارســی با میانگین ســنی بالغ بر ســی ســال 
بــوده که از این تعداد 10 دســتگاه در ســال 98 در 
قالب ســطح تعمیرات تعریف شــده )ســطج یک( 
آئین نامه فوق بازســازی و تا 15 سال دیگر مجاز به 
ســیر می باشد. طبق استراتژی تبیین شده شرکت و 
مســاعدت های ســهام دار، عمده این شرکت )گروه 
ســرمایه گذاری توســعه ترابر ایرانیــان( از نظر منابع 
مالــی مقرر اســت در ســال آتــی دو پروژه شــامل 
بازســازی 15 دستگاه واگن پارسی 66 نفره در قالب 
سطح یک مطابق اقدام سال 98 شرکت و تبدیل 10 
دستگاه واگن پارسی 60 نفره به واگن 4 تخته پنج 
ستاره، اجرایی گردد که در حال حاضر در حال نهایی 
شــدن و احتمالا شرکت از اردیبهشت ماه سال آتی 

شروع به پروژهای مذکور نماید.
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